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خرســندم که یک دوره دیگر در خدمت خانواده بــزرگ تولیدکنندگان لولــه و پروفیل فولادی 
ایران بودم

در این دوره همه تلاش و تمرکز خود را بر اقدامات موثر و پیوسته با توجه به چالش های متعدد 
صنعت متمرکز کردیم و سعی شد برخی از مشــکلات عدیده که فعالیت واحدهای تولیدی را با 

مشکل دچار کرده ابتدا آسیب شناسی و سپس در صدد رفع آن بودیم.
خوشبختانه با هماهنگی خوبی که بین اعضا محترم هیات مدیره و دبیر محترم سندیکا وجود 
داشت در اغلب موارد ماموریت های محوله  با هماهنگی بیشتری نسبت به سنوات قبل دنبال 

شد و البته پرسنل سندیکا هم در این روند نقش قابل قبولی داشتند.
همانطور که مستحضر هستید در کنار مشکلاتی که در بدو فعالیت هیات مدیره مثل مساله 
الزام عرضه در بورس، تعرفه بــالای ورق گرم و عدم امکان تامین خارجی، پرونده های تشــکیل 

شده تعدادی از اعضا در تعزیرات و ســازمان حمایت و مشکلات تامین ورق مورد 
نیاز سندیکا اخذ عوارض صادراتی از محصولات لوله و پروفیل وجود داشت با 

تدابیر خوبی که اندیشیده شد یک به یک مرتفع شدند.
از طرف دیگر وجود ســه معضل مهم شــامل کمبود مواد اولیه )ورق گرم(  
مورد نیاز واحدها و بی ثباتی  قیمت ورق، صدور مجوزهای جدید فعالیت 
صنعتی و پروانه بهره برداری و رکود تورمی بازار از مهم ترین مشکلات صنعت 
اســت که کم وبیش همه بخش های زنجیره با آن دست به گریبان هستند 
و طرف دولتی علیرغم برخی تلاشها نتوانست این مشکلات عمومی صنایع 

فولادی را حل وفصل کند.
 یکی از معضلات مهم صنعت کشور که همواره بخش تولید با آن روبه رو بوده 

و بعد از دور جدید تحریم ها تشدید شده، رشد بهای مواد اولیه است؛ در واقع از 
یکسو نرخ ارز و هزینه ها روز به روز در حال افزایش است و از سوی دیگر 

عرضه برخی محصولات در بورس کالا نتوانســته بازاری شــفاف و 
عادلانه را ایجاد کند؛ صنایع پایین دست فولاد و به طور خاص 
تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی خودشان را در این دسته 
تعریف می کنند. آنها عرضه ورق در بورس کالا را مزایده می 
دانند چرا که نوعی انحصار در این بازار وجود دارد و قیمت 

ها متاثر از کمبود عرضه، روند صعودی را طی می کند.
از ســوی دیگر صدور مجوز احداث کارخانــه های تولید 
لوله و پروفیل بدون توجه به تقاضــا و میزان عرضه مواد 
اولیه در کشور تبدیل به یک معضل اساسی شده است به 
گونه ای که سالانه حدود دو میلیون تن ورق گرم در بورس 
کالا توســط تولیدکنندگان لوله و پروفیــل خریداری می 
شود و با احتساب ســایر ورق هایی که تولیدکنندگان از 
بازار تهیه می کنند، در بهتریــن حالت میزان مواد اولیه 
در دسترس برای تولید به حدود 4 میلیون تن می رسد 
و این در حالی اســت که ظرفیت اسمی تولیدکنندگان 
پروفیل کشور حدود 3۰ میلیون تن است. نکته مهم 
دیگر اینکه شرایط برای صادرات با توجه به دستورالعمل 
های دولت فراهم نیســت و همین امر باعث شده تا 
تولیدکنندگان صنعت لوله و پروفیل نتوانند به اهداف 

مورد نظرشان برسند.
 هم اکنون 15۰ شــرکت عضو ســندیکا هســتند و 
در مجموع حدود 5۰ هزار نفــر در این کارخانه ها به 
اشتغال مستقیم مشغولند اما متاسفانه تصمیمات 
غلط در پشــت درهای بســته و بــدون نظرخواهی از 
بخش خصوصی باعــث ایجاد مشــکلات متعددی 

برای تولیدکنندگان شده است.
بیش از ۲5 سال مواد اولیه اعضای سندیکا از طریق 
فولاد مبارکه و با اعتبارات اسنادی سه ماهه با بهره 1۲ 
درصد تامین می شــد اما امروز این مــواد باید از طریق 

بــورس کالا تامین شــود و این اتفــاق ضمــن اینکه باعث 
کاهش عرضه شــده، قیمــت مواد اولیــه را به شــدت افزایش 

داده است.

همچنین تا ســال 136۰ حدود 13 کارخانه در زمینه تولید پروفیل فعــال بودند و مجوزها بر 
اساس میزان جمعیت صادر می شد؛ ضمن اینکه قانون گذار و دولت پیش بینی کرده بود که با 
افزایش جمعیت، ظرفیت این کارخانه ها افزایش پیدا کند تا سرمایه ها بدون توجه به پتانسیل 
ها در این صنعت حبس نشود اما بعدها صدور مجوزهای مختلف تولید پروفیل بدون توجه 
به تقاضای جامعه تبدیل به یکی از دردسرهای صنعت شد و متاسفانه هر زمانی که نسبت به 
این موضوع اعتراض می کنیم وزارت صمت عنوان می کند که از طریق مجلس شورای اسلامی 

مکلف به صدور مجوز است.
 امروزه با توجه به ظرفیت مازاد تولید، پتانسیل بالایی برای صادرات وجود دارد اما متاسفانه 
با بی توجهی دولت و مانع تراشــی، از ارز آوری صنعت پروفیل جلوگیری شده و نه تنها دولت از 
فعالان بخش خصوصی نظرخواهی نمی کند بلکه حتی کارشناسان وزارت صمت هم در تصمیم 
گیری دخیل نیستند. دولت از مدت ها پیش عنوان می کرد که نرخ ارز نباید افزایش پیدا کند 
اما شاهد بودیم که دلار به 6۰ هزار تومان رســید؛ بنابراین اقتصاد دستوری به جایی نمی 
رسد و در زمینه صادرات هم شیوه های دستوری پاسخگو نیست. در همین راستا هیات 
وزیران  مصوبه ای در مورد صادرات غیرنفتی صادر کرده که شرکت ها باید دلار را به نرخ 
دستوری در اختیار بانک مرکزی قرار دهند و اخیرا هم جلسه ای توسط اتاق بازرگانی برگزار 
شد که این رقم را تغییر دادند که البته باز هم نمی تواند چاره ســاز باشد. چرا که امروز 
تولیدکننده با دلار بیش 55 هزار تومانی کالا و مواد اولیه تامین می کند و با شرایط کنونی 
ترغیب به صادرات نمی شــود؛ کما اینکه نگاهی به آمار گمرک نشان می دهد با همین 

مصوبه د امسال میزان صادرات کاهش یافته است.
 مردم نیز برای عقب نماندن از تورم مجبور به خرید دلار هســتند و زمانی که با اعمال 
فشار و اقتصاد دستوری دولت بخواهد صادر کننده را متضرر کند، صادرات متوقف 
می شــود؛ کما اینکــه بســیاری از اعضای ســندیکای لولــه و پروفیل که 
صادرکنندگان نمونه کشوری بوده اند، محبور به کاهش صادرات 
شده اند. طبیعی اســت که با این اتفاقات کمبود دلار در بازار 

به وجود می آید که نتیجه آن را با نرخ فعلی دلار شاهدیم.
از همین رو دولت باید در راستای تسهیل صادرات اقدام 
کند،  دستورالعمل های نادرست به هیچ وجه نمی توانند 
شــرکت ها را ترغیب به صادرات کنند و بــا تهدید هم به 
جایی نمی رسد. به هر حال در سال ۹4 هر کیلوگرم ورق 
را به نرخ ۲ هزار تومان تهیه می کردیم و امروز ورق به 46 
هزار تومان رسیده است و باید همپای این تورم شرایط 

هم تغییر کند.
جناب آقــای جباری  در مورد چشــم انــداز آینده این 
صنعت گفت: اعتقاد دارم در شــرایط اقتصادی کنونی 
باید دیپلماسی اقتصادی و سیاسی مسوولان در عرصه 
های مختلف تغییر کند؛ از سوی دیگر متاسفانه بسیاری 
از مســوولان وزارت صمــت در جریان مشــکلات تولید 
نیستند و لازم اســت از تشــکل ها و اتاق بازرگانی برای 

تصمیم گیری بهتر نظرخواهی کنند.
 امــروز عرصه تولید بــه گونه ای در حال ریزش اســت 
که قیمت زمین شــهرک های صنعتی با وجود دارا بودن 
تمامی زیرســاخت ها حتی از زمین کشــاورزی هــم ارزان 
تر اســت و با این شــرایط علاوه بر تولیدکننده در نهایت 

دودش به چشم مصرف کننده نهایی می رود.
در نهایت معتقد هســتم کالاهــای انحصــاری نباید در 
بورس عرضه شــود، وقتی کالایی توســط یک شرکت عرضه 

می شود، عملا بازار تبدیل به برگزاری یک مزایده می شود.
در پایان ضمن آرزوی موفقیت برای تک تک اعضاء سندیکا 
از اعتمادی که در این دوره به بنده و همکاران در هیات مدیره 
ســندیکا شــد قدردانی میکنم و امیدوارم این میدان بستری 
بــرای نیروهــای جــوان و متخصص ایــن صنعت باشــد تا با 
نیروی تازه نفس وارد میدان شــوند و از منافع این صنعت مهم و 

استراتژیک به نحو مطلوب دفاع و حراست شود.
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